



CANADIAN HEALTH LIBRARIES ASSOCIATION

THIRD ANNUAL MEETING
JUNE 13 -14, 1979
OTTAWA

Wednesday, June 13

09:00 - 17:00: MLA CONTINUING EDUCATION COURSES

Location: Colonel By Hall
University of Ottawa
770 King Edward Avenue
Ottawa, Ontario

CE 44 Library management - planning

This course will discuss how one plans for the equipment, space, staff and funds required to perform those services a library sees as its primary role. In addition, the effect of the services themselves will be discussed with regard to their impact on the planning process. Both short-term and long-term planning will be discussed. Particular stress will be placed upon the role of the individual staff members in planning, since the library director's role is seen as one of overall direction and coordination of the planning emanating from the staff.

Instructor: Robert Cheshire
Cleveland Health Sciences Library

CE 56 Management by objectives

Management by objectives and results (MBO/R) is a management philosophy that involves a series of concepts; including objectives and performance appraisal; but to equate only objectives or only an evaluation technique with MBO/R is not to have MBO/R. Successful implementation of MBO/R requires the interaction of a goal setting process and it must relate to the conditions for human effectiveness. Through the lecture presentations and discussions of this course, the participant should become familiar with the literature of MBO/R and should come to an understanding of MBO/R concepts and the steps involved in the process of MBO/R implementation process. The only prerequisite is an interest in effective management in whatever library setting one is working.

Instructor: Richard Lyders
Texas Medical Center Library

Coffee will be provided. Lunch will be served in the Faculty Lounge, Colonel By Hall for a nominal charge.

CE 4 General Biomedical Reference Tools
will also be offered at this time.
Instructor: Phyllis Self, University of
Illinois, Chicago.

STOP PRESS ANNOUNCEMENT:

13:00-

LIBRARY TOURS

Tours will be arranged at the National Library, Health and Welfare Canada, Departmental Library and Canada Institute of Scientific and Technical Information.

19:00-

WELCOMING RECEPTION AND DINNER

Location: Faculty Lounge,
Colonel By Hall
University of Ottawa.

Cost: \$ 10 / person

Menu: Whole decorated Gaspé salmon	French pastry
Hot roast beef	Coffee
Hot smoked meat	
Salads	Wine
Cold cuts	
Rolls and relishes	

Thursday, June 14

Location: Canada Institute for Scientific and
Technical Information.
National Research Council Building

09:00 - 10:30 FUNDING FOR HEALTH SCIENCES RESEARCH IN CANADA.

Speakers: A representative of the federal government - to be announced

Dr. Paul Yewchuk MP
Conservative Health Critic

Dr. John Kucharczyk
Canadian Association of University Teachers
Canadian Federation of Biological Societies

The Years of Federal Neglect

Attrition of health sciences research in Canada is a long-standing phenomenon whose origin goes back at least seven years before the policy of "fiscal restraint" was announced in the federal sector last fall. Between 1969 and 1979, total expenditures of the Health and Welfare Canada increased six and three-quarter fold whereas the research budgets of the Medical Research Council increased by only two and one-quarter fold. Adjusted for increases in inflation, the average operating grant for MRC-funded researchers has declined from \$ 24,900 in 1971 to \$ 18,700 in 1977.

Federal government inaction has created an absurd situation: established biomedical scientists are being driven from research careers in Canada due to inadequate funding and are not being replaced by new investigators -- yet Ottawa's own calculations show that in terms of man years, this country will need an increase of 16,000 scientists and technologists by 1983.

10:00 - 10:30 DISCUSSION PERIOD

10:30 - 11:00 COFFEE

11:00 - 12:30 PANEL: FISCAL RESTRAINT IN HEALTH SCIENCE LIBRARIES

The panel of librarians, representing a variety of health science libraries will talk about the impact of the slow-down of the economy on the institutions they serve and their users; on book buying and subscriptions; on levels of service; etc. Discussion will centre on how to continue giving effective and efficient library service during hard times.

Moderator: Martha Stone
Departmental Librarian
Health and Welfare Canada

Panelists: To be announced

12:30 - 13:00 DISPLAYS

Libraries and health-related associations are invited to bring information on their services, publications, etc. for informal display and exchange.

13:00 - 14:30 LUNCH

Provided at CISTI. Cost included in the registration.

14:30 - 15:30 PANEL: NETWORKS FOR HEALTH SCIENCE LIBRARIES IN CANADA

A review of the services and resources of health science library networks in the Maritimes, Ontario, Quebec and British Columbia. Technical services union lists, reference services interlibrary loan and extension programs are all shared in library networks.

Moderator: Pierrette Dubuc
Hôpital Sainte-Justine
Montréal, Québec

Panelists: Bernard Bédard
Université de Montréal

Claire Callaghan
McMaster University

C. William Fraser
British Columbia Medical Library Service

Barbara Prince
Dalhousie University

15:30 COFFEE

15:30 - 16:30 ANNUAL GENERAL MEETING

16:30 - 17:30 NEWS AND REPORTS FROM THE REGIONS.

ASSOCIATION DES BIBLIOTHEQUES DE LA SANTE DU CANADA



TROISIÈME ASSEMBLÉE ANNUELLE
13 et 14 JUIN 1979
OTTAWA

Mercredi 13 juin

9 h à 17 h

COURS D'ÉDUCATION PERMANENTE DE LA MLA

Endroit:

Edifice Colonel By
Université d'Ottawa
770, av. King Edward
OTTAWA

CE 44 Gestion des bibliothèques - planification (en anglais)

Ce cours traite de la planification de l'équipement, de l'espace, du personnel et des fonds requis pour la réalisation des rôles primaires de chaque bibliothèque. De plus, on examine l'effet des services en fonction de leur influence sur le processus de planification. Le cours traite de la planification à court et à long terme en insistant sur le rôle de chaque membre du personnel dans la planification, le rôle du directeur de la bibliothèque en étant un de direction générale et de coordination.

Instructeur: Robert Cheshire
Cleveland Health Sciences Library

CE 56 Gestion par objectifs (en anglais)

La gestion par objectifs et résultats (GPO/R) est une philosophie de la gestion qui comprend une série de concepts, dont la détermination d'objectifs et l'évaluation du rendement. Cependant, dire que la GPO/R n'est que la détermination d'objectifs ou l'évaluation du rendement ne suffit pas. L'application efficace de la GPO/R exige l'intégration du processus de détermination des objectifs et doit répondre aux conditions nécessaires à l'efficacité humaine. Au cours des exposés et des discussions, le participant se familiarise avec la documentation sur la GPO/R et avec les concepts de la GPO/R et les étapes de sa mise en application. Le seul prérequis est un intérêt marqué pour une gestion efficace, peu importe le milieu de travail.

Instructeur: Richard Lyders
Texas Medical Center Library

Pauses-café. Le repas du midi sera servi à l'Edifice Colonel By même, à un prix modique.

13 h

VISITES DE BIBLIOTHÈQUES

Visite de la Bibliothèque nationale, de la bibliothèque de Santé et Bien-être social Canada et de l'Institut canadien de l'information scientifique et technique.

BULLETIN SPECIALE: CE 4 "Outils de référence généraux pour la biomédecine" sera aussi offert. (En anglais)
Phyllis Self, Université d'Illinois Chicago

Instructeur:

19 h

RÉCEPTION ET DÎNER

Endroit : Edifice Colonel By
Université d'Ottawa

Prix : \$10 par personne

Menu : Le saumon de Gaspé
Le rôti de boeuf chaud
Le boeuf fumé chaud
Les salades
Les viandes froides
Le pain et les crudités

Les pâtisseries françaises
Le café
Vin

Jeudi, 14 juin

Endroit: Institut canadien de l'information scientifique et technique
Conseil national de recherches

9 h à 10 h 30 LE FINANCEMENT DES RECHERCHES EN SCIENCES DE LA SANTÉ
AU CANADA (en anglais)

Orateurs: Un représentant du gouvernement fédéral - à préciser

Dr Paul Yewchuk, député d'Athabasca
Critique conservateur des politiques sur la santé

Dr John Kurcharczyk
Association canadienne des professeurs d'université
Fédération canadienne des sociétés de biologie

Les années de négligence fédérale

L'érosion de la recherche en sciences de la santé au Canada est un phénomène qui remonte à au moins 7 années avant les restrictions budgétaires introduites l'automne dernier par le gouvernement fédéral. Entre 1969 et 1979, les dépenses de Santé et Bien-être social Canada ont plus que sextuplé alors que le budget de recherche du Conseil des recherches médicales a un peu plus que doublé seulement. Compte tenu de l'inflation, les subventions de recherche moyennes accordées par le CRM sont passées de \$24 900 en 1971 à \$18 700 en 1977.

L'inaction du gouvernement fédéral a créé une situation absurde : des chercheurs en biomédecine doivent abandonner leur carrière de recherche au Canada faute de subventions et ils ne sont pas remplacés -- or d'après les calculs du gouvernement à Ottawa, en termes d'années-hommes, le Canada aura besoin, d'ici 1983, de 16 000 nouveaux chercheurs et techniciens.

10 h à 10 h 30 PÉRIODE DE DISCUSSION

10 h 30 à 11 h PAUSE-CAFÉ

11 h à 12 h 30 TABLE RONDE : RESTRICTIONS FISCALES DANS LES BIBLIOTHÈQUES DES SCIENCES DE LA SANTÉ (en anglais)

Des bibliothécaires, représentant différentes bibliothèques des sciences de la santé, parleront de l'influence du ralentissement de l'économie sur les organismes pour lesquels ils travaillent et leur clientèle, sur l'acquisition de livres et de périodiques, sur la qualité des services, etc. La discussion portera surtout sur la façon de continuer à offrir un service efficace durant ces temps difficiles.

Animatrice : Martha Stone
Chef, Bibliothèque de Santé et Bien-être
social Canada

Participants : à communiquer.

12 h 30 à 13 h EXPOSITIONS

Les bibliothèques et les organismes des sciences de la santé sont invités à présenter et à échanger des informations sur leurs services, leurs publications, etc.

13 h à 14 h 30 REPAS
Servi à l'ICIST. Prix inclus dans les frais d'inscription.

14 h 30 à 15 h 30 TABLE RONDE : RÉSEAUX POUR LES BIBLIOTHÈQUES DES SCIENCES DE LA SANTÉ AU CANADA (en anglais)

Examen des services et des ressources qu'offrent les réseaux de bibliothèques des sciences de la santé dans les Maritimes, en Ontario, au Québec et en Colombie-Britannique. Les catalogues collectifs, les services techniques, les services de recherche bibliographique, le prêt entre bibliothèques et les programmes extramuraux sont tous mis en commun dans les réseaux de bibliothèques.

Animatrice : Pierrette Dubuc
Hôpital Sainte-Justine
Montréal

Participants : Bernard Bédard
Université de Montréal

Claire Callaghan
Université McMaster

C. William Fraser
British Columbia Medical Library Service

Barbara Prince
Université Dalhousie

15 h 30 PAUSE-CAFÉ

15 h 30 à 16 h 30 Assemblée générale annuelle

16 h 30 à 17 h 30 Nouvelles et rapports des régions